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 آقای معیریان! اخیراً زیاد از این صحبت می شود كه سینمای 
كودك در ایران مهجور واقع شده است. البته غیر از 3-2 ژانر 
و س�بک مخصوص فیلمسازی، ش�اید درباره تمام گونه های 
فیلمسازی ایران بشود چنین حرفی را زد. مساله اما این است 
كه ما در تاریخ سینمای خودمان تا همین چند دهه پیش آثار 
خاطره سازی در حوزه كودك سراغ داشتیم و حالا خیلی كمتر به 
چنین نمونه هایی برمی خوریم. به عنوان سوال اول، اجازه بدهید 
بپرسیم چطور شد خود شما تصمیم گرفتید سراغ ساخت چنین 
فیلمی بروید؟ شاید پاسخ شما به این سوال، مشخص كند كه 
فیلمسازان ما در چه شرایطی ممکن است رغبت بیشتری برای 

ساخت آثار كودك پیدا كنند.
من تجربه ساخت 4 یا 5 فیلم کودک و نوجوان را دارم که 
هر کدام با لحن، جنس و فضایی خاص و متفاوت مورد توجه 
کودکان و نوجوانان قرار گرفته است. اما درباره فیلم »بامبولک« 
احساس کردم هم به لحاظ مضمون و هم به لحاظ فرم و اجرا، ما 
را به سمت استفاده از تکنولوژی و فناوری امروز سینما می کشاند. 
استفاده از کامپیوتر و ساخت شخصیت بامبولک به شکل 3 بعدی 
و تلفیق آن با عروسک به شکل سنتی اش در فیلم های کودک و 
نوجوان، من را راغب کرد که این فیلم را بسازم. بخش دیگر این 
موضوع هم حضور تهیه کننده محترم و کاربلد، جناب سلامتی، 
بود که با همراهی و مشارکت بنیاد فارابی دست به ساخت چنین 
فیلمی می زد. قاعدتاً وقتی آدم احساس کند شرایط تولیدی به 
لح��اظ تهیه و اجرا ایده آل اس��ت، هر کارگردانی عزمش جزم 

می شود که فیلمی را با مختصات بامبولک بسازد.
 »بامبول�ک« غیر از فرم، از نظر محتوای�ی هم حال وهوایی 
متفاوت با آثار قبلی خود شما، حتی آنهایی كه در حوزه كودك 
بودند دارد و حتی به نظر می رس�د خواسته اید كمی دست به 
تجربه كردن بعضی چیزهای جدید بزنید؛ چه چیزی برای تان 

در این تجربه تازگی داشت؟
ببینید! در هر صورت کار برای کودک و نوجوان مختصات 
و مهندسی خاص خود را دارد. از آنجا که کودک و نوجوان به 
لحاظ روانکاوی و روانشناسی دنیای پیچیده و در عین حال ساده 
و معصومانه ای دارند، مخاطب امروز کودک از ظرافت های خاصی 
در تحلیل و آنالیز مباحث محتوایی برخوردار است. می توان گفت 
عص��ر حاضر کودکانی را ب��ا ما مواجه می کند که از هر چیزی 
به راحتی نمی گذرند و برای هر موضوعی نیاز به دلیل، منطق و 
استدلال خاص خودشان دارند. احساس کردم »بامبولک« یک 
تجربه متفاوت در کارنامه کاری من است. با توجه به اینکه این 
فیل��م تقریباً حجم زیادی از حضور ک��ودکان را در درون خود 
داش��ت، برای خودم احساس می کردم یک تازگی و جذابیتی 
دارد ک��ه می تواند روی پرده برای مخاطب کودک واقعاً خوش 

بدرخشد و جذاب باشد.
 تعدادی از فیلم های كودك كه در س�ال های اخیر س�اخته 
ش�ده اند با حض�ور جمع پرتع�دادی از مش�هورترین و بعضاً 
پول سازترین ستاره های س�ینما جلوی دوربین رفته اند، این 
در حالی اس�ت ك�ه چنین چهره هایی ممکن اس�ت برخلاف 
بزرگسالان، برای كودكان هیچ جذابیت خاصی نداشته باشند. 
ش�ما اما از تع�داد زیادی بازیگر كودك در فیلم تان اس�تفاده 
كرده ای�د. ش�اید كار ب�ا بازیگران ك�ودك س�خت تر از كار با 
هنرپیشه های حرفه ای باش�د. بازیگران تان را چطور انتخاب 

كردید و با چه شیوه ای به بازی مطلوب رسیدید؟
ما در یک مدت زم��ان تقریباً یک ماهه چیزی حدود 4۶۰ 
ک��ودک را دیدی��م و تس��ت کردیم. به هر ک��دام از آنها بنا به 
توانایی هایی که داشتند نمره های خاصی دادیم و مورد ارزیابی 
قرار دادیم. از بین آنها به یک طبقه بندی سه گانه رسیدیم. دسته 
اول را به 2 کودک اصلی فیلم اختصاص دادیم، دسته دوم شامل 
کودکان فرعی تری بود که توانایی بازی و حضورشان به لحاظ 
اجرا و پرفورمنس نمره خوبی داشت، و دسته سوم شامل کسانی 
بودند که ویژگی های ظاهری و اجرایی خوبی داشتند اما به لحاظ 
توانایی در مرتبه پایین تری بودند. از بین 4۶۰ کودکی که دیدیم، 
حدود ۶۰ نفر را انتخاب کردیم و در جای جای فیلم از آنها استفاده 
کردیم. نکته ای که باید به آن توجه می کردیم این بود که بچه ها 
به لحاظ ظاهر، فیزیک و جثه باید از قابلیت های جذاب و در 
عین حال ساده و معصومانه و کودکانه برخوردار می بودند. 
همچنین باید قابلیت و توانایی بازی را در آنها می دیدیم تا 
بتوانیم از آنها برای بازی در جلوی دوربین استفاده کنیم. 
نکته مهم تر این بود که ما فیلم را در اوج گرمای تابستان کار 
کردیم و قطعاً طاقت و تحمل و انگیزه بچه ها برای حضور باید 
مورد ملاک قرار می گرفت تا کار تولید با اختلال مواجه نشود. 
خوشبختانه به یمن حضور گروه زبده کارگردانی و دوستی که 
در بخ��ش انتخاب بازیگر کودک و هدای��ت آنها در کنار گروه 
کارگردانی حضور داشت، فکر می کنم انتخاب های خوبی انجام 

دادیم. وقتی نتیجه را روی پرده می بینیم، می توان گفت تقریباً 
همه کارشان را به درستی انجام داده اند. البته سختی هایی هم 
وجود داش��ته و دارد. کودک برخلاف بازیگر حرفه ای بزرگسال 
باید با نوعی تدبیر و درایت و نگاه ویژه برای ایفای نقش در جلوی 
دوربین آماده ش��ود. آن مهندسی خاص که لازم است بهترین 
حضور جلوی دوربین رقم بخورد، درباره کودکان به ش��دت و با 
دقت لحاظ می شد تا خروجی خوبی رقم بخورد. من از این بابت 
از گروه عزیز کارگردانی تشکر می کنم که همراهی خوبی داشتند 
و با یک مدیریت خلاقانه و پرانرژی توانستند من را برای ساخت 

فیلم همراهی کنند.
 یکی از ویژگی های برجس�ته و مهم در فیلم های مربوط به 
كودكان، فضای فانتزی و رنگارنگ آنهاست. احتمالا همه این 
مس�ائل را خود شما به تنهایی انجام ندادید و تیم یا طراحانی 
پشت این فضا بودند. به نظر می رسد طراحی این فضا در فیلم 
شما بخوبی شکل گرفت. از چه روش هایی برای رسیدن به این 

فرم استفاده كردید و چه كسانی شما را كمک كردند؟
طراحی صحنه و لباس بر عهده دوست عزیزی بود که سال ها 
تجربه همکاری مشترک با ایشان را داشتم و می توانم بگویم از 
ابتدای کار، از همان پیش تولید، نهایت دقت را در انتخاب رنگ 
و نوع لباس و پوشش بچه ها به خرج داده بود. زبان مشترکی بین 
بنده و طراح صحنه و لباس وجود داشت که تلاش کردیم هم در 
صحنه فیلمبرداری و هم در مرحله تصحیح رنگ، بخوبی برای 
هارمونی فضا که قابل پذیرش و توجه کودک باشد، لحاظ شود. 
بدون شک، فیلم کودک به دلیل اینکه در نخستین مواجهه، بیش 
از هر چیز، نیاز به رنگ و لعاب و جزئیات و ترکیب زیبایی شناختی 
رنگی دارد، باید این ویژگی ها را در خود داشته باشد تا نخستین 
گام های ارتباط با مخاطب کودک را بردارد. در بخش تولید هم 
مسؤول تصحیح رنگ پس از چندین و چند بار ویرایش و تصحیح 
و تغییر در ترکیب رنگی، بالاخره به یک نسخه از فیلم رسید 
که نسخه نهایی شد. وقتی نتیجه را برای نخستین بار روی پرده 
دیدیم، احساس کردیم آنچه مدنظر بوده از ابتدا بخوبی در فیلم 

توسط طراح صحنه و لباس لحاظ شده است.
 خیلی وقت است كه در سینمای ایران كار ساخت فیلم های 
موزیکال، كساد و كمرنگ ش�ده است. این در حالی است كه 
كودكان با دیالوگ های ریتمیک و ش�عرگونه بیش�تر از مدل 
معمول گفتاری ارتباط برقرار می كنند. ش�ما آیا از همان ابتدا 
تصمیم داشتید فیلم موزیکال بسازید یا بعداً نتیجه گرفتید كه 

بهتر است قصه را این طور روایت كنید؟
درباره استفاده از موسیقی و کلام موزون در فیلم، ما مثل هر 
فیلم کودک و نوجوان دیگری به ضرورت حضور یک آهنگساز 
خلاق و موس��یقی ای که در عین ش��ادی و ریتمیک بودن، از 
فضای سطحی و نازل موسیقی دور باشد، توجه کردیم. با آقای 
مرتضی شفیعی، آهنگساز خلاق و با انرژی، که من دومین افتخار 
همکاری با ایشان را داشتم، صحبت و مذاکره کردیم. به این نتیجه 
رسیدیم بخش عمده ای از دیالوگ هایی که بین شخصیت نعنا و 
کاراکتر بامبولک اتفاق می افتد، باید به نوعی از گفتار تبدیل شود 
که هم برخوردار از سازهای سنتی ایرانی باشد و هم با شادی و 
حال خوب و ریتمیک بودن در آوا و کلام، ارتباط بهتری برای 
مخاطب کودک رقم بزند. به همین دلیل، از حضور خانم ساغر 
مختاری، استاد شعر که تجربه فراوانی در نگارش متون کودکان 
و سرایش اشعار برای آنها دارند، بهره مند شدیم. ایشان دیالوگ ها 
را تبدیل به ش��عر کردند و تعامل بسیار خوبی بین آهنگساز و 
شاعر اتفاق افتاد. ما توانستیم برای صحنه هایی که بین نعنا و 
بامبولک مشترک است، به یک لحن و گویش خاص برسیم که 
با گویش بقیه شخصیت ها متفاوت باشد و این تأثیر بیشتری 
در ذهن مخاطب بگذارد و ماندگاری بهتری پیدا کند. به همین 
دلیل، حال و هوای موسیقی که شما در فیلم می بینید، هم در 
کلام و گفتار هست و هم در اتمسفر و فضای فیلم. این موسیقی 
باید تا حدودی از جنس توصیفی برخوردار می بود تا تعلیق ها 
و غافلگیری های مختلف را همگام با ریتم دراماتیک حفظ کند. 
به نظر من، الان که فیلم را می بینیم، احساس می کنم فضای 
موسیقی بخوبی با فضای فیلم تلفیق شده و طوری نیست که 

بخواهد جدای از روند و رویکرد فیلم حرکت کند.
 خیلی واضح و مشخص است كه مخاطب فیلم شما كودكان 
هستند اما عملاً مساله ای در حال طرح شدن است كه به طور 
طبیع�ی مخاطب اصلی آن باید بزرگس�الان باش�ند. آیا روی 
مدل س�ازی ذهنی مخاطب كودك، برای وقتی كه بزرگس�ال 
می شود حساب كردید یا فکر می كردید بزرگ ترها هم همراه 

بچه های شان فیلم را می بینند و روی ذهن شان اثر می گذارد؟
پیام اصلی فیلم »بامبولک« ترویج فرهنگ فرزندآوری است. 
ما تلاش کردیم با نگارش های متعدد در ورژن های مختلف، این 
موضوع را به دو شکل مختلف و از 2 کانال مختلف در فیلم مطرح 

کنیم. یکی از طریق بیان خواسته های کودک که تمایل به داشتن 
خواهر یا برادر دارد، برای دور شدن از دنیای منزوی و تنهایی، 
و دیگری ورود به این مساله از طریق دنیای بزرگسالان، یعنی 
پدران و مادرها. اگر دقت کنیم، می بینیم که موازات تمنای نعنا 
برای داشتن کسی مثل خواهر یا برادر که خلأ تنهایی اش را پر 
کند، دنیای بزرگسالان را هم به  طور سایه وار بررسی می کنیم. 
دغدغه هر پدر و مادری تأمین آسایش و پرورش فرزندی است 
که در راه دارد. در فیلم، ما شاهد این هستیم که پدر و مادر نعنا 
هم دغدغه ها و مسائلی دارند که مانع داشتن فرزند دوم می شود. 
در طول فیلم، وقتی به تدریج احساس می کنند که هم به لحاظ 
موقعیت و هم به لحاظ روحی و روانی شرایط مهیاست، این نوید 
را به نعنا می دهند که فرزندی به عنوان خواهر یا برادر در کنار او 
وجود خواهد داشت. توجه داشته باشیم که فیلم کودک و نوجوان 
باید هم ریتم تندی داش��ته باشد و هم در یک محدوده زمانی 
خیلی کوتاه تر نسبت به فیلم های سینمایی برای بزرگسال، حرف 
خودش را بزند. این فش��رده شدن و انتقال درست پیام که هم 
بر دل مخاطب بزرگسال بنشیند و هم در ذهن مخاطب کودک 
جا باز کند، کار ساده ای نبوده و نیست. به همین دلیل، ما واقعاً 
5 یا ۶ بار فیلمنامه را بازنویس��ی کردیم و نویسنده محترم ما، 
آقای امیرمحمد عبدی، به دفعات و به کرات پذیرای بازنویسی ها 
بودند و نهایتاً به نسخه ای از فیلمنامه رسیدیم که احساس کردیم 

قابل اجرا است.
 بیان چنین مساله یا پیامی برای كودكان اساسا كار درستی 
است؟ مطرح كردن بحث فرزندآوری در دنیای كودكان مقداری 

چالش برانگیز نیست؟
ب��ه عنوان کارگردان، هر فیلمی که می س��ازید، قطعاً برای 
خودتان یکسری معادلات و اصول در نظر می گیرید و در تلاشید 
که آنها را به بهترین نحو رعایت کنید تا نتیجه خوبی بگیرید. حالا 
که فیلم »بامبولک« را می بینم و بازخوردهای کودکان و خانواده ها 
را دریافت می کنم، احساس می کنم واقعاً به تمام خواسته های مان 
درباره ساخت این فیلم رسیده ایم و جواب خوبی هم گرفتیم. 
الحمدلله، وقتی بازخوردها را می خوانم و می شنوم، می بینم که 
هیچ واکنش منفی یا نقد منفی نسبت به فیلم وجود ندارد. نکته ای 
که خیلی نظر ش��خصی من را جلب کرده، این است که بحث 
فرزندآوری می تواند در برخی شاخه ها ناخواسته به سمتی برود 
که از معیارهای ذهنی و اخلاقی کودک فاصله بگیرد. به همین 
دلیل، این موضوع کاملاً لب مرزی است اما وقتی بازخوردها را 
می خوانم، می بینم اکثر افراد اشاره کرده اند که فیلم به طور ظریف 
به این مساله پرداخته و هم مخاطب کودک و هم بزرگسال به 
پیام فیلم نائل می شوند اما به صورت تلویحی و ظریف متوجه 
پیام فیلم می شوند. این کارکرد و تأثیر تبلیغاتی خوبی در ذهن 
مخاطب می گذارد. دنیای کودکان دنیای پیچیده ای است بویژه 
در عصر حاضر، حضور مشاوران روانشناسی و روانکاوان کودک 
تأثیر مهمی در روایت، س��اختار و فضای بصری فیلم دارد. ما 
تلاش کردیم نس��بت به حضور چنین فردی بی تفاوت نباشیم 
و از نقد و نظر کس��ی که در این حوزه به ش��دت کارآمد است، 
استفاده کنیم. در نهایت، وقتی فیلم تمام شد و با حضور مشاور 
روانشناسی کودک نتیجه را بررسی کردیم، دیدیم نتیجه مورد 
قبول است و تقریباً بی خطا حرکت کرده ایم. این نکته برای ما 
بسیار ارزشمند است و نشان دهنده دقت و توجه ما به جزئیات 

و نیازهای مخاطب کودک است.
 پس شما فیلم را برای خانواده ها ساختید نه یک طیف سنی 
یا فکری خاص. البته در سینمای ما رده بندی سنی به درستی 
رعایت نمی شود اما به طور كل هر فیلمی را نمی شود با خیال 

راحت همراه خانواده تماشا كرد.
احساس می کنم در دنیای کنونی، فضای فیلم و سینما نیاز به 
طبقه بندی دقیق تری دارد. این حق مسلم خانواده هاست که وقتی 
تصمیم می گیرند به تماشای فیلمی بروند، خیال شان راحت باشد 
که آیا این فیلم با رده سنی کودک یا نوجوان شان همخوانی دارد یا 
خیر. متأسفانه، در شیوه نمایش و تبلیغ فیلم ها، این نکته معمولاً 
در نظر گرفته نمی شود و رده سنی مخاطبان به سینماروها اطلاع 
داده نمی شود. این دغدغه ای است که بسیاری از خانواده ها دارند. 
وقتی آنها پای شان را به سالن سینما می گذارند و با خانواده شان 
برای تماشای فیلم می روند، همیشه نگران این هستند که آیا 
این فیلم مناسب آنها و فرزندان شان هست یا خیر. درباره فیلم 
»بامبولک«، می خواهم بگویم این فیلم به شدت وفادارانه و صادقانه 
برای طیفی از مخاطبان طراحی شده است که می توانند با خیال 
آسوده آن را در کنار عزیزان شان، خردسالان و فرزندان کودک و 

نوجوان و حتی مخاطبان میانسال تماشا کنند.
هر کدام از طیف های سنی مختلف بدون هیچ گونه بازخورد 
منفی می توانند با فیلم ارتباط برقرار کنند. از این بابت، می توانم 
با اطمینان بگویم فیلم »بامبولک« به شدت سالم و سلامت است 

و هیچ گونه نگرانی برای خانواده ها وجود ندارد که خدای نکرده 
با معیارهای ذهنی شان ناهمخوان باشد. این نکته بسیار مهمی 
است که باید به آن توجه شود تا خانواده ها با آرامش خاطر به 

تماشای فیلم ها بروند.
 غیر از كمدی های اصطلاحا بفروش كه مشخصات خاصی دارند، 
تقریبا همه فیلمسازان ایرانی كه در هر ژانری كار می كنند، از 
وضعیت اكران تبلیغات و تعداد س�انس هایی كه به آنها تعلق 
می گیرد، ناراضی هستند. البته ظرفیت جذب مخاطب در فیلم 
كودك از بعضی جهات بیشتر به نظر می رسد اما مهم این است 
كه فیلم بتواند خود را به مخاطب هدفش برساند. آیا نهادها و 
موسساتی كه در این زمینه امکاناتی دارند و وظایفی هم بر عهده 
آنها هست، با شما در زمینه نمایش بهتر فیلم همکاری داشته اند 

و آیا از این همکاری ها راضی هستید؟
متأسفانه این حرف من تکراری است اما سینمای کودک و 
نوجوان در کشور ما به سینمایی غریب، مهجور و دور افتاده تبدیل 
شده است. با وجود لطفی که سازمان صداوسیما برای تبلیغ و 
اطلاع رسانی فیلم در رسانه ملی انجام داده و همتی که موسسه 
محترم بهمن س��بز برای ترویج دیدن فیلم توسط کودکان و 
نوجوانان و والدین شان داشته، متأسفانه سالن های سینما به لحاظ 
آماری اگرچه تعداد زیادی سالن به فیلم اختصاص داده اند، اما 
عملاً سانس ها و تعداد سانس هایی که به فیلم کودک اختصاص 
داده می شود، واقعاً ناچیز است. سالن هایی که برای نمایش فیلم 
»بامبولک« در نظر گرفته شده، عمدتاً سانس های مرده و کم رونق 
هستند و در ساعاتی نمایش داده می شوند که بچه ها در مدرسه 
هس��تند یا در حال استراحتند. این ساعات مناسب برای دیده 
شدن توسط والدین نیست. هرچقدر هم که تبلیغ شود، از آنجا 
که س��اعاتی که برای نمایش فیلم در نظر گرفته شده، امکان 
دیده ش��دن را توس��ط خانواده ها فراهم نمی کند، این موضوع 
به شدت بر میزان فروش فیلم تأثیرگذار بوده است. من همیشه 
بر این نکته تأکید کرده ام که لازم است برای سینمای کودک، 
سالن های خاصی در هر مجتمع سینمایی در نظر گرفته شود 
تا هر فیلم کودک به یک سالن اختصاصی با طراحی و دیزاین 
ایده آل و جذاب برای کودکان دسترسی داشته باشد. تا زمانی 
که این اتفاق نیفتد، حق نمایش فیلم کودک توسط فیلم هایی 
که از استقبال بالاتری برخوردارند، خورده می شود. نکته بعدی 
این است که ما نهادها و سازمان هایی مانند سازمان فرهنگی - 
هنری شهرداری و وزارت آموزش و پرورش داریم که وظیفه دارند 
به دغدغه های فرهنگی و هنری کودکان توجه بیشتری داشته 
باش��ند. تا جایی که اطلاع دارم، وزارت آموزش و پرورش هیاتی 
دارد که تصمیم می گیرد چه فیلمی مورد توجه دانش آموزان قرار 
بگیرد. متأسفانه، فیلم »بامبولک« در این هیات مردود شده است، 
در حالی که این فیلم تمام مختصات کودک و نوجوان را دارد 
و موفق به کسب جوایز در جشنواره های کودک و نوجوان شده 
است. از طرف دیگر، در فضای تبلیغات شهری، در کلان شهری 
مانند تهران و شهرستان های بزرگ، انواع و اقسام تبلیغات برای 
کالاهای مختلف وجود دارد اما فیلم کودک که می تواند سطح 
فک��ری و فرهنگی کودک را ارتقا دهد، هیچ جایی برای تبلیغ 
در فضای ش��هری ندارد. هیچ ارگانی هم پا پیش نمی گذارد تا 
فیلم های کودکان حداقل اطلاع رسانی خوبی در فضای شهری 
داشته باشند. این موضوع واقعاً جای سؤال دارد و تأثیر بسزایی 

در میزان دیده شدن فیلم ها توسط خانواده ها دارد.
 در همین شرایط موجود آیا نمی شود حداكثر تلاش ممکن را 
برای تبلیغ و توزیع فیلم كودك انجام داد؟ خیلی از همکاران 
شما به خاطر وجود چنین مشکلاتی اساسا از ورود به این وادی 
اجتناب می  كنند و همین خود به آفت بزرگی تبدیل شده است.

وجود یک موسسه پخش کننده خوب که در سراسر ایران با 
تبلیغات مؤثر و برگزاری کمپین ها و مراسم اکران های مردمی 
برای کودکان تلاش می کند، واقعاً ارزشمند است. امیدوارم این 
روند تا پایان اکران فیلم ادامه داشته باشد و آنها دلسرد نشوند. 
همچنین فراموش نکنیم برخی شهرهای ما هنوز از سالن های 
سینما بی بهره اند، با وجود اینکه نمایندگی های کانون پرورش 
فک��ری کودکان و نوجوانان وجود دارد و این نهاد هم تعدادی 
سالن سینما دارد. همچنین، قابلیت های نمایش فیلم به شکل 
سیار در شهرستان ها وجود دارد. کودکان و نوجوانان کشور ما 
فقط مختص به ش��هر تهران یا کلان شهرها نیستند. در نقاط 
دورافتاده هم کودکانی هستند که دنیای زیبای لطیف و جذابی 
دارند و استعدادهای آینده مملکت ما هستند. اگر فکر کنیم که 
فقط باید در کلان شهرها فیلم کودک نمایش داده شود، مغفول 
می مانیم از اینکه چه بسیارند کودکان و نوجوانانی که در نقاط 
دورافتاده، آینده سازان مملکت ما هستند. نمایش سیار فیلم ها 
در این مناطق می تواند تأثیر بسزایی در ذهن کودکان و نوجوانان 

داشته باشد و این اتفاق می تواند بخوبی رقم بخورد.

حضرت امام صادق)ع(: 

خدا دنيا را به دوست و دشمنش عطا مى كند ولى ايمان را فقط 
به كسى مى دهد كه او را دوست دارد.

خبر

فرهنگ و هنر
پنجشنبه 21 فروردین 14۰4

وطن امروز  شماره 4288

 مهران مدیری 
به تلویزیون بازمی گردد

مه��دی نقویان، رئی��س مرکز س��یمافیلم در 
گفت وگوی ویژه عید نوروز با خبرنگار تسنیم رسما 
اعلام کرده بود مهران مدیری یکی از گزینه های 
محتم��ل ب��رای همکاری ب��ا تلویزیون اس��ت. او 
حتی ابراز امیدواری کرد در آینده  نزدیک ش��اهد 
پروژه های جدید و جذابی از این هنرمند و برخی 

چهره های محبوب دیگر باشیم. 
پ��س از ای��ن گفت وگو، خبره��ای دیگری در 
فضای مجازی دس��ت به دس��ت ش��د که نشان 
م��ی داد حضور دوباره مهران مدیری در تلویزیون 
نامحتمل نیس��ت. حالا تسنیم در گزارشی جدید 
عنوان کرده پیش تولید سریال تازه مهران مدیری 
در تلویزیون آغاز شده و حتی عنوان می شود این 
سریال در تلاش است خودش را به کنداکتور پاییز 

تلویزیون برساند. 
یکی دیگر از جزئیات خبر تس��نیم این اس��ت 
که این سریال تلویزیونی، طنز متفاوتی از مهران 
مدیری اس��ت و نه شبیه به کارهای قدیمی او در 
تلویزیون اس��ت و نه شباهتی به کارهای اخیر او 

در شبکه نمایش خانگی دارد. 
مهران مدیری که از دوران کودکی و نوجوانی 
وارد فضای تئاتر شده بود، کار حرفه ای و رسمی 
خود را س��ال ۱3۶۸ با س��ازمان صداوسیما آغاز 
کرد. او ابتدا به مدت ۶ س��ال در داستان شب به 
گویندگی پرداخت و در اواخر این فعالیت، س��ال 
۱3۷2 به همراه داریوش کاردان نخستین برنامه 

طنز خود را برای نوروز ساخت. 
مدی��ری بین س��ال های ۸۸ ت��ا 92 یک بار از 
تلویزیون جدا ش��د اما در آخرین لحظات س��ال 
92 در شبکه 3 سیما در برنامه »3 ستاره« که او 
را نام��زد دریافت بهترین بازیگر نقش اول مرد در 
سریال های »شب های برره« و »مرد هزارچهره« 
ک��رده بود حاضر ش��د و بعد از ۶ س��ال دوری از 
تلویزیون دوباره به همین قاب برگش��ت و عنوان 
کرد در اوایل سال 93 به تلویزیون بازمی گردد. 

او پس از س��اخت چند قسمت سریال و چند 
سری از برنامه »دورهمی« مجددا از تلویزیون جدا 
شد و حالا در شرایطی که کمترین حدسی برای 
بازگش��ت مجددش به این محیط وجود نداشت، 

دوباره عنوان می شود در حال بازگشت است. 
مدیری در فضای خ��ارج از تلویزیون کارهای 
متع��ددی انجام داد که به جز س��ریال »هیولا« 
اکث��ر آنها به موفقیت کارهای��ی که در تلویزیون 
انجام داده بود نرسیدند و حتی سریال هیولا هم 
بیشتر توسط کسانی دیده شد که کاربران حرفه ای 
اینترنت هستند و از پلتفرم های مجازی استفاده 

می کنند.

وقتی فرمانده نیروی زمینی 
ناراحت شد...

]شهید صیاد شیرازی[ 
پ��ول تلفن هایی که 
و  ب��ه خان��واده اش 
دوس������ت هایش 
می ک���رد را می داد. 
که  داشتیم  دفتری 
وقت��ی ش��ماره ای را ب��رای کار ش��خصی اش 
می گرفتی��م و وص��ل می کردیم، م��دت زمان 
صحبت را با دقیقه و ثانیه در آن می نوش��تیم. 
آخر ماه حس��اب می کردیم و تیمسار پولش را 

می داد. 
زمانی که خانه اش را می ساختند، فکر کنم آن 
 موقع فرمانده نی��روی زمینی بود، از نیرو یک 
وان��ت گرفته بودند ب��رای جابه جا کردن گچ و 
سیمان و این طور کارها. وقتی تیمسار فهمیده 
بود، کلی از دس��ت دوست هایش ناراحت شده 
بود. پرسیده بود که چند بار نیسان آمده و رفته 
برای این کارها؟ کرایه وانت، بیرون چقدر است 
و چقدر بنزین مصرف کرده؟ همه را حس��اب 
کرده بود و پولش را به حس��اب نیروی زمینی 

ریخته بود. 
فاطمه غفاری
خدا می خواست زنده بمانی
كتاب علی صیاد شیرازی
انتشارات روایت فتح
صفحه 2۰۰

تقی دژاكام

به عبارت دیگران

گفت وگو با آرش معیریان، كارگردان »بامبولک« تنها فیلم كودك در اكران نوروزی 14۰4

پدر، مادر، ما تنهاییم!
مخاط�ب روزنامه خوان طبیعت�اً كودك 
خردسالی نیس�ت كه قرار است فیلمی 
مثل »بامبولک« را تماشا كند. حتی نام 
چنی�ن فیلمی برای بزرگس�الان غریب 
اس�ت اما اتفاقاً آنچه بچه ه�ا می توانند 
دوس�تش داش�ته باش�ند همین است؛ 
ش�اد و رنگارن�گ و موزی�کال، همراه با 
طرح مسائل و دغدغه هایی كه كودكان قادرند به راحتی دركش كنند. 
بامبولک در حقیقت س�ری دوم فیلم بامبالا است كه البته كارگردان 
دیگری داش�ت و حالا آرش معیریان كه غیر از كار كودك، بیش�تر به 
دلیل ساخت پروژه های تجاری شناخته می شود، فیلمی برای كودكان 
ساخته با تکنیکی متفاوت و فضایی نزدیک تر به طبع و پسند و سلیقه 
كودكان. حتی اگر مخاطبان روزنامه خوان به طور طبیعی همسن و سال 
مخاطبان اصلی چنین فیلمی نباشند، بسیاری از آنها والدین كودكانی 
هستند كه در دنیای وفور نامتعارف محتواهای سرگرم كننده، باید برای 
كودكان ش�ان خوراك فرهنگی متناس�ب پیدا كنند. در نوروز امسال 
خیلی از خانواده ها به همراه فرزندان ش�ان به س�الن سینما رفتند اما 
به واقع همه این فیلم ها برای تماشا توسط كودكان مناسب نبود. از 8 
فیلم اكران نوروزی فقط یک فیلم متعلق به گروه سنی كودكان بود و 
البته یک انیمیشن كه آن هم تا حدودی نسبت به سری قبلی اش دچار 
تکرار و حتی تا حدودی ضعف شده بود. این در حالی است كه احتمالا 
باید نوروز را بهترین دوره اكران فیلم كودك دانست و در باقی ایام سال 
خیلی بعید است كه یک هشتم از اكران به فیلم كودك و یک هشتم به 

انیمیشن تعلق بگیرد. شاید خیلی از ما كودكانی را دیده ایم كه هنگام 
پخش آگهی های تلویزیونی جلوی صفحه مانیتور میخ كوب می شوند، 
در حالی كه بزرگ ترها معمولاً از این آگهی ها بیزار هستند. این یعنی 
كار كودك، زیبایی شناسی متفاوتی با آثار مربوط به بزرگسالان دارد 
و طبیعتا اینکه در این مظروف چه محتوایی قرار داده شده هم بسیار 
بااهمیت اس�ت. وقتی صحبت از فیلم بامبولک اس�ت، قرار نیست 
سایر آثار كودك كه در سینمای ما سال های اخیر ساخته شده اند به 

لحاظ فرم و محتوا نقد شوند اما مختصراً می شود به این اشاره كرد كه 
گریم های سنگین بازیگران بزرگسال به بهانه شباهت آنها به حیوانات 

یا موجودات افس�انه ای، تأثیر تربیتی خوبی روی بچه ها ندارد و 
كار درست را در دهه های پیش فیلمسازانی می كردند كه 

از عروسک یا كودك بهره بیشتری می بردند. بامبولک 
دقیق�اً همین كار را كرده اس�ت و البته از تکنیک های 
روز جلوه ه�ای ویژه هم بهره می ب�رد. در ضمن، پیام و 
محتوای آن چنانکه در این گفت وگو كارگردان كار هم 

به آن اشاره كرده، ترویج فرهنگ فرزندآوری است و بنیان 
خانواده را برخلاف بسیاری از آثار كودك این سال ها دچار 

چال�ش نمی كند. نه كودك تک والدی یا بی كس و كاری در این 
فیلم می بینیم، نه موجودات غریبی كه اساساً وجود خانواده برای شان 
موضوعیت ندارد. با آرش معیریان درباره فیلم بامبولک كه جزو آثار 
اكران نوروزی سال 14۰4 بود گفت وگویی درباره این فیلم، چالش های 
ساخت و توزیع آن و شیوه تاثیرگذاری اش روی مخاطبان انجام داده ایم 

كه در ادامه می خوانید.

میلاد جلیل زاده


